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Piaþa IT&C:
Viteza scade, direcþia

este corectã
P

iaþa IT&C din Româ-
nia a cunoscut trans-
formãri rapide ºi in-
tense în ultimii ani,
impulsionate de ce-
rinþele digita-

le accelerate din timpul
pandemiei ºi de nevoia
companiilor de a se adapta
la noile realitãþi tehnologi-
ce. Cu toate acestea, dupã o
perioadã de creºtere explo-
zivã, dinamica pieþei a înce-
tinit vizibil, iar companiile
se confruntã cu noi provocãri. Indi-
catorii economici aratã un sector
care îºi continuã evoluþia, însã
într-un ritm mai moderat, nece-
sitând adaptãri strategice ºi decizii
de investiþii mai bine cumpãnite.
Potrivit specialiºtilor cu care am
dialogat, companiile IT listate la
bursã reflectã cel mai clar aceastã
schimbare de ritm. Deºi anumite

sectoare au continuat sã creascã,
majoritatea companiilor au raportat
o reducere a veniturilor din servicii
ºi dificultãþi în menþinerea lichidi-
tãþilor. Contextul economic gene-

ral, atât la nivel naþional, cât
ºi global, a avut un impact pu-
ternic asupra capacitãþii fir-
melor de a se extinde ºi de a
inova. Aceste provocãri au
obligat unele companii sã
apeleze la împrumuturi sau la
majorãri de capital pentru a
face faþã cerinþelor imediate.

Totuºi, companiile care au investit
inteligent în achiziþii strategice ºi
au avut o bunã gestionare a lichidi-
tãþilor au reuºit sã atenueze efectele
negative ºi chiar sã menþinã un ni-
vel stabil de creºtere. În acest con-
text, vedem o piaþã prudentã, dar nu
lipsitã de perspective pozitive pe
termen mediu ºi lung.

Existã ºi aspecte pozitive, direc-

þia în care se îndreaptã piaþa IT&C
este clar orientatã cãtre viitor.
Adoptarea soluþiilor bazate pe inte-
ligenþã artificialã (AI) ºi machine
learning a devenit tot mai evidentã
în rândul companiilor româneºti.
Nevoia de a valorifica datele ºi de a
implementa soluþii avansate de teh-
nologie este mai mare ca oricând.
Acest lucru a adus o cerere crescutã
nu doar pentru tehnologii de vârf, ci
ºi pentru securitate ciberneticã, un
domeniu care a devenit crucial în
contextul ameninþãrilor tot mai
complexe. De asemenea, pandemia
a forþat companiile sã adopte soluþii
cloud ºi automatizãri rapide,
creând o cerere pentru tehnologiile
care vor rãmâne esenþiale ºi în vii-
tor. Investiþiile guvernelor ºi ale
companiilor în modernizarea infra-
structurii digitale susþin aceastã
evoluþie, asigurând faptul cã ex-
pansiunea IT&C va continua. Un

alt factor important care influenþea-
zã performanþa companiilor este
piaþa muncii. Cererea pentru spe-
cialiºti IT rãmâne ridicatã, dar defi-
citul de talente este o problemã ma-
jorã. Ritmul de formare a specia-
liºtilor nu þine pasul cu cererea din
industrie. Aceastã lipsã de resurse
umane calificate limiteazã capaci-
tatea companiilor de a se extinde ºi
de a inova rapid. În pofida incerti-
tudinilor ºi a încetinirii generale,
perspectivele pe termen lung rãmân
pozitive. Companiile care au învã-
þat sã gestioneze eficient resursele
ºi sã investeascã strategic în infra-
structurã ºi inovare vor reuºi sã îºi
consolideze poziþia pe piaþã. Adap-
tarea la noile realitãþi economice ºi
capacitatea de a oferi soluþii tehno-
logice de ultimã generaþie vor juca
un rol crucial în redresarea indus-
triei ºi în revenirea pe un trend de
creºtere consistent. n

Vom scãpa de dosarul cu ºinã dupã ce vom implementa
integral clould-ul guvernamental, spune Bogdan Ivan,
ministrul Cercetãrii, Inovãrii ºi Digitalizãrii,
precizând: "La conectivitate,la comunicaþii ºi la
internet suntem pe primul loc în Europa. În schimb, la
servicii digitale, la accesibilitate ºi la competenþe
digitale ne batem pe ultimele locuri la nivelul UE. E un
paradox foarte mare. Oamenii nu au cum sã îºi
manifeste aptitudinile digitale în momentul în care tu,
stat, nu le oferi opþiuni de a folosi niºte aplicaþii
intuitive ºi simple (…) Dacã ne uitãm pe alte statistici
avem vreo nouã milioane de conturi de Facebook,
ºapte milioane de conturi de Tik Tok, alte milioane de
conturi de instagram. Sunt oameni care folosesc
telefonul, aplicaþiile, sunt vreo zece milioane de oameni
care au aplicaþii mobile de la bãnci. (…). Scãpãm de
dosarul cu ºinã dupã ce o sã implementãm de tot
clould-ul guvernamental ºi migrarea tuturor bazelor de
date, estimez cã pânã în 2026 vom avea cel puþin 60 de
servicii publice în format digital, tocmai pentru a da
aceste servicii direct, pe laptop sau telefon, pentru
orice român, 24 de ore pe zi, 7 zile din 7. Dar fãrã
cloud nu puteam sã ajungem în aceastã situaþie, de
zece ani se vorbeºte despre el; ei bine, noi l-am fãcut".

DAN

NICOLAIE
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Piaþa muncii, o provocare
ºi în domeniul IT

Monica Baltag,
HR Manager
ASBIS Romania

P
iaþa muncii este o
provocare în toate
domeniile, de câþiva
ani buni deja. Existã,
însã, sectoare de acti-
vitate în care provo-

cãrile au devenit acute. Companii-
le au fost, astfel, nevoite sã se
adapteze cât de bine au putut, fie
prin forþã de muncã externã, fie
prin automatizare, acolo unde a
fost posibil atât din punct de vedere
al soluþiilor existente, cât ºi din cel
al resurselor financiare ale compa-
niei.

Revenind la domeniul IT, existã
provocãri considerabile ºi aici. În
ciuda faptului cã este privit ca un
sector privilegiat, clasându-se în
top la nivel de salarii, sau ca dina-
micã a activitãþii, IT-ul este un do-
meniu extrem de competitiv, care
trebuie sã þinã pasul cu, sau sã de-
vanseze, evoluþiile tehnologice.
Cererea pentru specialiºti IT conti-
nuã sã fie mare, susþinutã fiind ºi de
prezenþa mul tor compani i
internaþ ionale cu operaþ iuni
importante în România.

Dupã cum bine ºtim, conform
unei legi de bazã a economiei de
piaþã, acolo unde cererea depãºeºte
oferta, potenþialii candidaþi sunt în
avantaj, iar firmele devin sau sunt
forþate sã devinã tot mai creative în
cãutarea de soluþii care sã le permi-
tã sã îºi continue activitatea la nivel
optim. Nici candidaþii nu sunt scu-
tiþi, însã, de anumite provocãri,
chiar dacã situaþia pieþei le oferã un
avantaj.

Prima barierã de care te loveºti,
ca firmã cu posturi disponibile,
este deficitul de forþã de muncã
specializatã, comparativ cu nevoi-
le pieþei. Atunci când nu este vorba
de poziþii entry-level, ci de unele
care necesitã anumite competenþe
aprofundate, gãsirea candidatului
ideal sau cât mai aproape de ideal
este destul de dificilã. Domeniile
specifice ale tehnologiei, cum ar fi
inteligenþa artificialã, securitatea
ciberneticã, cloud computing,
blockchain-ul, necesitã o anume
pregãtire care se dobândeºte în
timp, iar dacã adãugãm în context
ºi ritmul rapid în care se produc

schimbãrile, vedem cât de mare
este presiunea, de ambele pãrþi.

În afara competenþelor tehnice
esenþiale pentru un anumit job,
companiile cautã ºi aºa-numitele
competenþe soft, care sã permitã
integrarea cât mai uºoarã a unui
nou angajat ºi colaborarea cu cole-
gii. Este vorba de abilitãþile de co-
municare ºi de muncã în echipã sau
de management al proiectelor.
Aceste competenþe soft pot pãrea
mai puþin importante, dar pe ter-
men lung ele sunt un atu fãrã de
care nici compania, nici angajatul
nu vor obþine rezultatele aºteptate
ºi îºi vor separa drumurile destul de
repede, intrând într-un nou ciclu de
recrutare consumator de timp ºi de
bani.

Un alt factor de care orice com-
panie trebuie sã þinã seama este cã
face parte dintr-o piaþã IT globali-
zatã, în care, chiar ºi indirect, intrã
în concurenþã cu corporaþii inter-
naþionale care îºi permit sã pluseze
la capitolul beneficii cu salarii mai
mari ºi condiþii de muncã atractive,
dar ºi cu extra beneficii. La acest
capitol pot fi creative ºi companiile
locale, adãugând flexibilitatea pro-
gramului sau lucrul de la distanþã
pe lista criteriilor care pot sã cântã-
reascã mult pentru unii candidaþi.

În caz contrar, aceºtia pot migra
cãtre companii din alte þãri - fizic
sau lucrând de la distanþã.

Ritmul ameþitor cu care se
schimbã lucrurile în tehnologie im-
pune un proces de învãþare conti-
nuã ºi de adaptare la noi realitãþi ºi
metode de lucru. Acest factor poate
reprezenta o provocare pentru unii
profesioniºti mai puþin deschiºi la
schimbare, dar ºi pentru companii,
care trebuie sã investeascã timp ºi
bani pentru a rãmâne relevante în
domeniul lor de activitate.

Nu în ultimul rând, presiunea
pusã de nivelul compensaþiilor fi-
nanciare pe care o companie trebu-
ie sã le ofere pentru a atrage ºi pãs-
tra angajaþi buni este una foarte
mare. Aici intervine riscul de a in-
tra într-o spiralã a pachetelor de be-
neficii pe care la un moment dat o
companie sã nu le mai poatã susþi-
ne din cauza concurenþei venite din
partea firmelor mai mari ºi mai pu-
ternice din punct de vedere finan-
ciar. Chiar dacã de multe ori s-a do-
vedit cã beneficiile prea mari sunt
nesustenabile pe termen lung ºi nu
sunt neapãrat de naturã sã încuraje-
ze loialitatea, ba, dimpotrivã,
mirajul unui ”ceva în plus” existã
în continuare.

În aceste condiþii, mediul de lu-

cru, flexibilitatea, respectul pentru
angajat ºi recunoaºterea meritelor
sunt beneficii care nu costã, dar pot
cântãri, de la un punct încolo, la fel
de mult ca un plus la salariu mai
mare, acordat de un competitor. Însã
pentru a construi o culturã organiza-
þionalã care sã promoveze ºi sã ”trã-
iascã” astfel de valori, este nevoie de
o muncã susþinutã în timp.

Dincolo de aceºti factori genera-
li, care necesitã strategii de adapta-
re atât din partea angajatorilor, cât
ºi a angajaþilor, schimbãrile macro-
economice, rãzboiul sau anticipãri
prea optimiste ale felului în care ar
putea sã evolueze unele tendinþe -
de exemplu, adoptarea AI sau tre-
cerea la autovehiculele electrice
-au fãcut ca sectorul IT sã treacã
prin disponibilizãri substanþiale
venite din partea unor companii
mari de tehnologie.

Principalii factori care au deter-
minat reducerile de personal sunt
supradimensionarea echipelor, au-
tomatizarea ºi outsourcing-ul, pre-
siunile economice ºi axarea pe
anumite competenþe de niºã.

Creºterea rapidã a cererii de ser-
vicii digitale a determinat multe
companii din IT sã facã angajãri
masive pentru a face faþã acestei
cereri. Ulterior, în urma stabilizãrii

economiei ºi a temperãrii creºteri-
lor, acestea s-au vãzut în situaþia de
a avea un surplus de personal pe
care nu l-au putut gestiona ºi au
fost nevoite sã facã disponibilizãri.
Politicile de disponibilizãri indicã
faptul cã ultimii veniþi (de obicei ºi
cei care au cerut pachetele finan-
ciare cele mai mari) sunt ºi primii
de care companiile se dispenseazã,
atunci când entuziasmul creºterii
se stinge.

Un alt factor este legat de auto-
matizare ºi de outsourcing, în con-
diþiile în care progresele tehnologi-
ce fac ca anumite sarcini repetitive
fie sã fie automatizate, fie externa-
lizate în þãri unde costurile de per-
sonal sunt mai mici. Este mai ales
cazul suportului tehnic sau al teh-
nologiilor mai vechi, pe care se
face dezvoltare software.

Contextul economic global in-
cert, presiunea adusã de zonele de
rãzboi, inflaþia în creºtere ºi riscu-
rile de recesiune au deteminat une-
le companii din domeniul tehnolo-
giei sã devinã precaute ºi sã îºi ree-
valueze costurile, fãcând disponi-
bilizãri pentru a rãmâne profitabile
sau limitând angajãrile.

În fine, în scopul de a-ºi pãstra
sau câºtiga avantaje competitive pe
anumite tehnologii de vârf pentru
care existã o cerere puternicã - cum
ar fi învãþare automatizatã, cloud
computing, inteligenþã artificialã -
anumite companii ºi-au regândit
echipele. Astfel, au renunþat la o
parte dintre angajaþii care nu aveau
competenþele cerute de noile direc-
þii prioritare, axându-se pe recruta-
rea ºi/sau formarea de specialiºti în
domeniile de care aveau nevoie.

Dincolo de presiunea inevitabilã
pe care au creat-o, disponibilizãrile
de pe piaþa IT pot fi privite ºi într-o
notã optimistã, ele reprezentând
oportunitãþi pentru profesioniºtii
deschiºi la recalificare ºi adaptare
la noile realitãþi dictate de piaþã.

La nivel local, provocarea pe
care am resimþit-o cel mai accen-
tuat a fost aceea cã presiunea pe sa-
larii s-a menþinut, candidaþii dorin-
du-ºi beneficii cât mai diverse ºi
atractive, pe lângã cele standard -
care sunt considerate de la sine
înþelese - ºi posibilitatea de a lucra
de acasã. Dupã pandemie, noi am
continuat sã funcþionãm în sistem
hibrid, pentru cã aceastã flexibili-
tate este tot mai cerutã, devenind
regula mai degrabã decât excepþia

pe piaþa IT. Cea de-a doua provoca-
re majorã la nivel local a fost repre-
zentatã de modificãrile fiscale,
care ne-au determinat sã eficienti-
zãm costurile, apelând la recrutare
doar atunci când am fost convinºi
cã este cu adevãrat nevoie ºi cã o
reorganizare a resurselor interne
disponibile nu poate acoperi acea
nevoie. Nu în ultimul rând, ne-am
axat pe gãsirea unor canale
alternative care sã genereze
profitabilitate în noile condiþii
fiscale.

Cum orice provocare pe care o
întâlneºti este ºi o lecþie, anul ace-
sta ne-a adus multe lucruri pe care
le-am învãþat sau pe care doar ni
le-am confirmat:

- Cât de importantã este flexibili-
tatea - dupã pandemie, modul de lu-
cru hibrid este pentru noi varianta
câºtigãtoare. Avem ºi colegi care lu-
creazã aproape exclusiv remote,
ceea ce a necesitat un efort de adap-
tare privind managementul echipe-
lor, pentru ca membrii lor sã se axe-
ze pe acelaºi obiective ºi sã le atin-
gã, indiferent unde îºi au biroul.

- Networking-ul ºi colaborarea
joacã, în acelaºi timp, un rol esen-
þial într-o companie care încurajea-
zã inovaþia. O culturã organizaþio-
nalã pozitivã, deschisã la idei noi,
va stimula comunicarea între anga-
jaþi ºi va reduce frica de greºealã.

- Bunãstarea mentalã ºi emoþio-
nalã a angajaþilor este la fel de im-
portantã ca cea materialã, iar com-
paniile îºi pot asuma un rol în a
sprijini aceastã bunãstare. Res-
pectând echilibrul dintre muncã ºi
viaþa privatã, companiile îºi pot
crea un atu important pentru a
reþine talente.

- Abilitãþile digitale nu sunt doar
pentru angajaþii IT, ele fiind esen-
þiale ºi în alte industrii.

- Adoptarea tehnologiilor emer-
gente este esenþialã pentru orice
campanie care vrea sã rãmânã un
jucãtor relevant în domeniul sãu de
activitate.

- Reskilling ºi upskilling – viteza
schimbãrilor din tehnologie deter-
minã o nevoie crescutã de angajaþi
pregãtiþi sã înveþe mereu, prin ur-
mare ºi cererea de programe de for-
mare ºi dezvoltare profesionalã a
crescut.

Rezumând, adaptarea ºi reinven-
tarea sunt cheia succesului atât din
perspectiva companiilor, cât ºi a
angajaþilor din domeniul IT. n

Comerþul electronic
autohton de bunuri ºi
servicii a atins valoarea
de 10,6 miliarde euro

România se claseazã pe locul al
treilea în rândul statelor membre
UE din Europa Centralã ºi de Est,
în ceea ce priveºte valoarea comer-
þului electronic, dupã Polonia ºi
Cehia, aratã Raportul “European
Ecommerce 2024", citat de Aso-
ciaþia Românã a Magazinelor Onli-
ne (ARMO). Potrivit documentu-
lui, în 2023, comerþul electronic

românesc de bunuri ºi servicii a
atins valoarea de 10,6 miliarde de
euro, echivalentul a 3,32% din Pro-
dusul Intern Brut (PIB), în creºtere
faþã de anul precedent, de la 3,17%
din PIB. Potrivit reprezentanþilor
ARMO, aceastã evoluþie sublinia-
zã rezilienþa ºi capacitatea de adap-
tare a sectorului ecommerce din
România, care a devenit un pilon

principal al economiei digitale:
”Existã un potenþial semnificativ
de extindere în adoptarea cumpãrã-
turilor online, cu 50% din popula-
þie efectuând cel puþin o comandã
online în 2023. Aceastã statisticã
indicã oportunitãþi majore pentru
dezvoltarea sectorului de comerþ
electronic, atrãgând interesul tot
mai multor companii, atât locale,
cât ºi internaþionale”.

Pentru 2024, estimãrile din ra-
port indicã o creºtere spre 10% a
vânzãrilor online de bunuri ºi ser-
vicii, pânã la o valoare de 11,7 mi-
liarde de euro (3,42% din PIB). De
asemenea, se anticipeazã cã pro-
centul populaþiei care va efectua
cumpãrãturi online va ajunge la
55%, ceea ce reflectã tendinþa de
digitalizare ºi preferinþa tot mai
mare a consumatorilor români pen-
tru comerþul online. Raportul Eu-
ropean Ecommerce 2024 a fost co-
mandat de Ecommerce Europe ºi
EuroCommerce, ºi realizat de Cen-
trul pentru Cercetãri de Piaþã al
Universitãþii de ªtiinþe Aplicate
din Amsterdam. n

Campanie naþionalã de
digitalizare a colecþiilor
de bunuri culturale

Institutul Naþional al Patrimo-
niului (INP) depune eforturi, alãtu-
ri de Ministerul Culturii, pentru a
sprijini o campanie naþionalã de di-
gitalizare a colecþiilor de bunuri
culturale deþinute de arhivele mu-
zeale pentru biblioteci, a afirmat
Oana Zaharia, directorul INP, în
cadrul Forumului European Heri-
tage Hub. “INP este coordonatorul
în România a proiectului Bibliote-
ca Digitalã Europeanã.

Proiectul s-a încheiat în 2023 cu
peste 600.000 de resurse culturale
digitalizate, dintre care aproape
200.000 sunt vizibile. INP este cel
mai important contributor cu peste
120.000 de documente din arhive-
le proprii”, a spus Oana Zaharia.
Ea a menþionat cã, deºi România
nu are încã o strategie de digitali-
zare divizatã 3D a patrimoniului
cultural, INP a realizat, finalizat
sau are în curs de desfãºurare mai
multe proiecte de colecþii muzea-
le, monumente ºi digitalizãri 3D
de site, proiect implementat cu
specialiºtii institutului sau în par-
teneriat cu instituþii de stat sau pri-
vate. “Menþionãm colaborarea no-
astrã cu patrimoniul internaþional
Global Digital Heritage. Împreu-
nã cu ei am reuºit pânã acum sã

scanãm aproape 1.000 de bunuri
culturale ºi unele dintre cele mai
importante situri monumentale
antice ºi medievale, cum ar fi
oraºul roman Trophaeum Traiani
ºi cetãþile greco-romane Histria ºi
Callatis, precum ºi Curtea Dom-
neascã de la Târgoviºte. Modelele
digitale 3D sunt deja încãrcate on-
line sau vor fi în urmãtoarele luni
ºi toate sunt accesibile online ºi
fãrã condiþii sau restricþii privind

o licenþã de utilizare gratuitã”, a
precizat Zaharia.

Totodatã, directorul INP a amin-
tit participarea României la Expo-
ziþia internaþionalã Twin it!, cu
douã obiecte scanate 3D, respectiv
cu Turnul Chindiei de la Curtea
Domneascã de la Târgoviºte ºi vila
doctorului Nicolae Minovici, unul
dintre marii filantropi români, o
capodoperã arhitecturalã a stilului
neo-românesc. n
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”Implementarea coboþilor în
diverse industrii are potenþialul
sã revoluþioneze piaþa muncii”

(Interviu cu Rãzvan Isac, director de vânzãri, Universal Robots)

Reporter: Colaborarea om – ro-
bot este posibilã pe termen lung, fãrã
probleme majore?

Rãzvan Isac: Pentru a rãspunde la
aceastã întrebare, aº dori sã pornesc
de la termenul de „cobot” (collabo-
rative robot), care descrie un parte-
neriat, o conexiune dintre oameni ºi
roboþi. În acelaºi timp, motto-ul
companiei Universal Robots, “create
a world where people work with ro-
bots, not like robots”, reflectã dorin-
þa noastrã de a crea o lume în care
oamenii nu lucreazã ca roboþii, ci
alãturi de ei, în strânsã colaborare cu
ei. Colaborarea dintre om ºi robot
oferã numeroase beneficii pe termen
lung, inclusiv o creºtere a producti-
vitãþii ºi a eficienþei. Roboþii sunt ca-
pabili sã efectueze muncã repetitivã
ºi obositoare fãrã a obosi sau a se
îmbolnãvi, astfel încât angajaþii
umani pot sã se dedice sarcinilor mai
complexe ºi creative, care necesitã
inteligenþã emoþionalã ºi abilitãþi de
rezolvare a problemelor.

În plus, coboþii pot îmbunãtãþi si-
guranþa la locul de muncã prin mani-
pularea materialelor periculoase sau
prin efectuarea sarcinilor din medii
de lucru dificile, reducând astfel ris-
cul de accidentare pentru angajaþii
umani.

În concluzie, aceastã colaborare
aduce multiple avantaje, stimuleazã
inovaþia, sporeºte satisfacþia profe-
sionalã, generând noi oportunitãþi
pentru dezvoltarea abilitãþilor, pe

mãsurã ce angajaþii învaþã sã utilize-
ze ºi sã interacþioneze cu tehnologii-
le robotice avansate.

Reporter: Este piaþa muncii la o
intersecþie?

Rãzvan Isac: Implementarea co-
boþilor în diverse industrii are poten-
þialul sã revoluþioneze piaþa muncii.
Deºi sunt persoane care îºi exprimã
îngrijorarea cu privire la faptul cã
aceste tehnologii ar putea înlocui lo-
curile de muncã, implementarea co-
boþilor deschide de asemenea noi
oportunitãþi ºi creeazã noi locuri de
muncã.

Multe dintre sarcinile de rutinã
vor fi într-adevãr preluate de coboþi,
însã acest lucru va oferi angajaþilor
mai mult timp pentru a se concentra
pe activitãþi care necesitã creativita-
te ºi interacþiune umanã. De aseme-
nea, pe mãsurã ce companiile vor
adopta aceste tehnologii, va creºte ºi
cererea pentru angajaþi calificaþi,
care pot programa coboþii, îi pot inte-
gra în fluxurile de lucru, pot întreþine
ºi supraveghea sistemele robotice.
Aceastã schimbare subliniazã im-
portanþa dezvoltãrii ºi recalificãrii
forþei de muncã pentru a rãspunde
cerinþelor în continuã evoluþie ale
pieþei. Coboþii sprijinã deci dezvol-
tarea unei pieþe a muncii mai inova-
toare, încurajând angajaþii ºi compa-
niile sã adopte tehnologia, sã evolue-
ze ºi sã colaboreze mai eficient.

Reporter: Inteligenþa Artificialã
se impune tot mai mult în majoritatea

domeniilor de activitate. Care sunt
progresele recente care s-au înregis-
trat în cadrul companiei?

Rãzvan Isac: Compania Univer-
sal Robots a lansat de curând UR AI
Accelerator -– un set de instrumente
hardware ºi software special conce-
put pentru a stimula dezvoltarea ul-
terioarã de aplicaþii pentru coboþi do-
taþi cu inteligenþã artificialã. Creat
pentru aplicaþii comerciale ºi de cer-
cetare, UR AI Accelerator le oferã
dezvoltatorilor o platformã cuprin-
zãtoare completã pentru dezvoltarea
de aplicaþii, accelerarea activitãþilor
de cercetare ºi reducerea timpului ne-
cesar pentru lansarea pe piaþã a pro-
duselor de bazate pe inteligenþã artifi-
cialã. Prin intermediul UR AI Accele-
rator, Universal Robots pune la dispo-
ziþia partenerilor noºtri toate resurse-
le necesare pentru a dezvolta ºi im-
plementa soluþii noi ºi inovatoare în
domeniul inteligenþei artificiale.

Reporter: Roboþii colaborativi
exceleazã în ceea ce priveºte pre-
cizia. Pot fi aceºtia o soluþie pentru
toate domeniile de activitate care im-
pun acest lucru?

Rãzvan Isac: Într-adevãr, roboþii
colaborativi exceleazã în ceea ce pri-
veºte precizia, iar acest lucru îi face
deosebit de valoroºi în numeroase
industrii care necesitã un nivel de
acurateþe ridicat în excutarea sarci-
nilor. Cu toate acestea, deºi coboþii
pot reprezenta soluþia idealã pentru
multe domenii, cum ar fi industria

auto, industria metalurgicã, a mate-
rialelor plastice sau cea alimentarã,
eficienþa lor este influenþatã de anu-
miþi factori precum: complexitatea
sarcinilor, mediul de operare dar ºi
de interacþiunea cu forþa de muncã
umanã. De exemplu, în sectoarele
care impun luarea unor decizii foarte
flexibile sau creative, intervenþia
umanã poate fi necesarã.

Prin urmare, deºi coboþii oferã
avantaje semnificative în aplicaþiile
care pun accent pe precizie, este ne-
cesarã o evaluare atentã pentru a de-
termina fezabilitatea ºi eficacitatea
lor pentru fiecare industrie în parte.
În cele din urmã, colaborarea dintre
oameni ºi coboþi poate îmbunãtãþi
performanþa generalã doar atunci
când este implementatã cu atenþie.

Reporter: Raportul preþ - calitate
este foarte important, a ajuns pro-
ducþia de roboþi colaborativi în acel
punct în care toatã lumea (producã-
tori, clienþi) este mulþumitã?

Rãzvan Isac: Raportul preþ-cali-
tate este cu siguranþã un factor
esenþial în orice domeniu, deci ºi în
industria roboþilor colaborativi. În
fiecare zi se înregistreazã progrese
semnificative în producþia de coboþi
ºi este important sã se continue opti-
mizarea acestui raport pentru a asi-
gura satisfacþia deplinã a tuturor ce-
lor implicaþi – producãtori ºi clienþi
deopotrivã.

Pe de o parte, mulþi producãtori
ºi-au îmbunãtãþit ofertele, fãcând co-

boþii mai accesibili din punct de ve-
dere al preþului, ceea ce a contribuit
la creºterea satisfacþiei clienþilor. Pe
de altã parte, anumite caracteristici
precum funcþionalitãþi îmbunãtãþite,
programare mai simplã ºi mãsuri de
siguranþã sporite, au jucat de aseme-
nea un rol important, oferind clienþi-
lor mai multe beneficii pentru inve-
stiþia fãcutã. Pentru piaþa coboþilor,
care este într-o continuã evoluþie,
dialogul constant dintre producãtori
ºi clienþi rãmâne esenþial pentru a
îmbunãtãþi în continuare produsele
ºi a atinge un echilibru optim între
preþ ºi calitate.

Reporter: Ne puteþi preciza un
domeniu de activitate în care roboþii
vor fi prezenþi peste un deceniu, sur-
prinzãtor în acest moment?

Rãzvan Isac: În urmãtorul dece-
niu, se estimeazã cã inteligenþa arti-
ficialã ºi roboþii vor fi integraþi în
aproape fiecare aspect al vieþii coti-
diene. Noi oportunitãþi se vor deschi-
de pe piaþã pe mãsurã ce producãtorii
vor dezvolta coboþi cu capacitãþi de
încãrcare ºi viteze mai mari. De ase-
menea, dotarea coboþilor cu inteli-
genþã artificialã va permite o integra-
re eficientã a acestora în procesele de
fabricaþie, facilitând o coordonare
optimã cu celelalte sisteme de auto-
matizare. Astfel, nu doar cã se vor
crea noi locuri de muncã, dar se va
îmbunãtãþi ºi productivitatea în di-
verse sectoare, contribuind la o eco-
nomie mai mai inteligentã ºi mai sus-

tenabilã.
Reporter: Cât de importante sunt

cerinþele de securitate în acest dome-
niu?

Rãzvan Isac: Fiind proiectaþi sã
lucreze eficient alãturi de oameni,
într-un mediu de lucru comun, sigu-
ranþa reprezintã o prioritate principa-
lã în designul coboþilor. Printr-o te-
stare riguroasã ºi un design bine
gândit ne asigurãm cã produsele
noastre respectã cele mai stricte
standarde de siguranþã, reducând ris-
curile ºi protejând angajaþii. Mecani-
smele de siguranþã integrate precum
timpii programabili de oprire ºi ca-
pacitatea de a detecta potenþialele
coliziuni asigurã securitatea muncii
pe durata interacþiunii coboþilor cu
operatorii umani.

Reporter: Cât de prietenoºi sunt
coboþii?

Rãzvan Isac: Coboþii sunt priete-
noºi, dar mai ales prietenoºi în mo-
dul de utilizare. Câteva aspecte care
subliniazã natura lor “prietenoasã”
sunt: programare simpã, instalare ra-
pidã, caracteristici de siguranþã, fle-
xibilitate (pot fi programaþi pentru o
varietate de sarcini) ºi colaborare
(pot lucra eficient alãturi de oameni
fãrã sã necesite mãsuri de siguranþã).
Coboþii sunt parteneri valoroºi în
orice organizaþie, fiind consideraþi
colegi de muncã de cãtre angajaþii
umani. Recent, în timpul unui webi-
nar organizat împreunã cu partenerii
noºtri din cadrul unei companii din
industria automotive, am aflat cu
amuzament cum coboþilor imple-
mentaþi pe linia de producþie li s-au
dat chiar ºi nume. Deci da, coboþii
sunt prietenoºi ºi fac cu adevãrat par-
te din echipã.

Reporter: Ne puteþi spune câteva
cuvinte despre Academia Universal
Robots?

Rãzvan Isac: În cadrul companiei
Universal Robots ne dedicãm în tota-
litate sã facem avantajele roboþilor
accesibile tuturor la locul de muncã.
Prin intermediul cursurilor online
oferite de Universal Robots Aca-
demy, am reuºit sã eliminãm bariere-
le automatizãrii, oferind tuturor uti-
lizatorilor de coboþi posibilitatea de
a-ºi dezvolta abilitãþile de programa-
re, indiferent de nivelul lor de expe-
rienþã sau de cunoºtinþele anterioare
în domeniul roboticii.

Academia noastrã propune o
gamã variatã de resurse de învãþare ºi
opþiuni de formare menite sã încura-
jeze fiecare individ sã interacþioneze
cu tehnologia cobotului cu încrede-
re. Prin simplificarea procesului de
învãþare ºi oferind suport complet,
ne propunem sã creãm un mediu in-
clusiv, în care oricine poate valorifi-
ca beneficiile automatizãrii pentru a
spori productivitatea ºi eficienþa în
domeniile lor de activitate.

Reporter: Vã mulþumim! n

C
olaborarea dintre om ºi robot a nãscut ºi naºte discuþii

aprinse. Amãnunte interesante despre acest parteneriat

ne-a oferit domnul Rãzvan Isac, director de vânzãri,

Universal Robots.

Deºi coboþii pot reprezenta soluþia idealã pentru
multe domenii, cum ar fi industria auto, industria
metalurgicã, a materialelor plastice sau cea
alimentarã, eficienþa lor este influenþatã de anumiþi
factori precum: complexitatea sarcinilor, mediul
de operare dar ºi de interacþiunea cu forþa de
muncã umanã. De exemplu, în sectoarele care
impun luarea unor decizii foarte flexibile sau
creative, intervenþia umanã poate fi necesarã".
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”Continuã sã existe
incertitudini

în pieþele globale”
(Interviu cu Diana David, managing director SAP România)

Reporter: Ce ne puteþi spune
despre piaþa de IT&C dupã multi-
plele schimbãri din ultimii patru
ani?

Diana David: Schimbãrile care
ºi-au fãcut simþitã prezenþa acum
ceva mai bine de patru ani s-au do-
vedit a fi unele care au transformat
atât radical, cât ºi într-un mod ac-
celerat piaþa. Sectorul IT&C este,
însã, sinonim cu inovaþia, astfel cã
adaptarea la nou ºi la necunoscut
s-a fãcut în ritm rapid. Transforma-
rea acestui segment a susþinut ºi
progresul altor sectoare economice
nevoite sã se alinieze la noile reali-
tãþi. Referindu-mã acum ºi la SAP,
noi am fost ºi suntem întotdeauna
atenþi la contextul unic în care se
gãseºte fiecare organizaþie, atât
prin specificul sãu, dar ºi prin pro-
vocãrile pe care le poate întâmpina.
Asta ne permite sã venim în spriji-
nul companiilor cu soluþii persona-
lizate, aplicabile pentru variate in-
dustrii ºi situaþiile specifice ale
acestora. Una dintre prioritãþile
noastre a fost transformarea orga-
nizaþiilor pentru a spori agilitatea
acestora, pentru cã este un aspect
crucial într-un mediu de business
tot mai alert.

Reporter: Care a fost evolutia
sectorului ºi cum a decurs renunþa-
rea treptatã la telemuncã?

Diana David: Piaþa pare sã de-
punã eforturi pentru a obþine un
anumit echilibru, un echilibru între
munca într-un mediu online, aºa
cum a fost standardul în perioada
pandemiei, ºi interacþiunea umanã
care multora dintre noi le-a lipsit în
acea perioadã. Am asistat la o tran-
ziþie treptatã, dar constantã, a anga-
jaþilor înapoi la birou. Prioritatea
noastrã continuã sã fie bunãstarea

colegilor noºtri ºi am implementat
modalitãþi de lucru flexibile pentru
a rãspunde nevoilor acestora.

Reporter: Proiectele pe care le
derulati sunt influenþate de eveni-
mentele globale?

Diana David: Faþã de anii pre-
cedenþi, situaþia s-a mai ameliorat,
însã continuã sã existe incertitudi-
ni în pieþele globale. Pe acestea nu
le resimþim doar noi, ci toate orga-
nizaþiile care activeazã în acest pei-
saj internaþional, dar cu toþii avem
o direcþie comunã. Pentru aceasta,
însã, s-a dovedit cã este nevoie de
adaptare, care trebuie sã fie un pro-
ces continuu. De aceea, noi facem
tot posibilul pentru ca prin colabo-
rãrile pe care le avem cu clienþii
noºtri, sã-i ajutãm pe aceºtia sã-ºi
adapteze cât mai bine ºi cât mai ra-
pid business-ul la oportunitãþile sau
la ameninþãrile curente din piaþã.

Reporter: Ce strategie aþi abor-
dat pentru optimizarea activitãþii?

Diana David: Pe mãsurã ce
întâmpinãm provocãrile mediului
actual împreunã cu partenerii ºi
clienþii noºtri, ne concentrãm pe
puterea de transformare a inteli-
genþei artificiale în afaceri. În cali-
tate de lider în domeniul aplicaþii-
lor software de tip enterprise, aju-
tãm companiile sã îºi gestioneze
operaþiunile de business, cum ar fi
achiziþiile, contabilitatea financia-
rã, recrutarea de personal sau lan-
þul de aprovizionare. Oferim soluþii
tehnologice bazate pe AI ºi cloud
adaptate organizaþiilor de toate di-
mensiunile ºi din toate industriile.
Având în vedere presiunea actualã
asupra modului în care companiile
îºi desfãºoarã activitatea, vedem
tehnologia noastrã ca fiind mai im-
portantã ca niciodatã. Cu toate ace-
stea, pentru a rãmâne relevanþi pe
termen lung, suntem conºtienþi cã
trebuie sã ne reinventãm în mod
constant, sã învãþãm, sã ne adap-
tãm ºi sã ne îmbunãtãþim. Acesta
este motivul pentru care am conti-
nuat sã ne extindem atenþia asupra
puterii transformatoare a inteligen-
þei artificiale în afaceri.

Reporter: Raportul dintre cere-
re ºi ofertã s-a modificat?

Diana David: Observãm în con-
tinuare o creºtere a preferinþei pen-
tru soluþiile cloud ºi, mai mult
decât atât, a migrãrii de la soluþii
on-premise la soluþii cloud. Fie-
care organizaþie doreºte sã reducã
costurile IT ºi, din acest motiv, sã
standardizeze procesele de IT.
Standardizarea software-ului în
modelul on-premise poate prezen-
ta dificultãþi, mai ales atunci când
clienþii au dezvoltat extensii indi-

viduale pentru procese nediferen-
þiate.

Acest lucru este valabil în spe-
cial atunci când vine vorba de pro-
cesele ERP de bazã. ªi cu cât ne
apropiem mai mult de nucleu, cu
atât devine mai dificil sã menþinem
la zi extensiile individuale. Deoa-
rece actualizãrile majore on-pre-
mise sunt furnizate o datã pe an,
clienþilor le este dificil sã utilizeze
inovaþiile ºi sã rãmânã la curent cu
toate actualizãrile. Cu atât mai mult
atunci când clienþii on-premise nu
realizeazã actualizãrile anuale.

Astfel, organizaþiile din piaþã
ajung din ce în ce mai des la
concluzia cã sistemele software în
cloud permit cele mai practice po-
sibilitãþi pentru extindere, cuantifi-
care, disponibilitatea datelor, pre-
cum ºi accesul la cele mai recente
tehnologii.

Reporter: Decalajele faþã de
statele din Uniunea Europeanã
s-au mai diminuat?

Diana David: Din punctul no-
stru de vedere, existã un potenþial
crescut în ceea ce priveºte redu-
cerea decalajului în perioada urmã-
toare, îmbogãþit de accelerarea
procesului de dezvoltare a aptitudi-
nilor digitale pentru funcþionarii
publici, dar ºi de instrumente digi-
tale care au demonstrat deja în alte
state europene cã pot contribui
semnificativ la procesul de debiro-
cratizare. Astfel de iniþiative pot
conduce la o eficientizare a luãrii
de decizii în rândul guvernanþilor
ºi pot genera imbunatatiri rapide ºi
pentru cetãþeni.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele de dezvoltare ale domeniului
în viitorul apropiat?

Diana David: Aºa cum am mai
menþionat ºi în trecut, consider cã
sectorul IT se aflã într-o evoluþie ºi
dezvoltare perpetuã, tocmai datori-
tã faptului cã este un sector econo-
mic atât de dinamic. Totuºi, în pa-
ralel cu toate perspectivele despre
care putem vorbi, trebuie menþio-
nat ºi un alt aspect important al pie-
þei, despre care cred cã va duce la o
formã aparte de dezvoltare a indus-
triei. Lumea în general, dar ºi
România, se confruntã cu o situaþie
similarã: lipsa personalului înalt
calificat din piaþa IT. Desigur, uni-
versitãþile de profil din România
pregãtesc tot mai mulþi absolvenþi
pregãtiþi sã intre pe piaþa muncii,
însã, chiar ºi aºa, observãm un de-
calaj între numãrul de experþi nece-
sari ºi numãrul celor disponibili.
De aceea, observãm un trend care
cred cã va rãmâne de actualitate ºi
în viitor, acela de a folosi soluþii
precum SAP Bui ld , o sui tã
low-code care permite utilizatori-
lor de la toate nivelurile de califica-
re sã creeze ºi sã îmbunãtãþeascã
aplicaþiile de business, sã automa-
tizeze procesele ºi sã proiecteze
site-uri cu uºurinþã ºi fãrã cunoºtin-
þe avansate în zona IT. Astfel, un
expert din zona financiarã sau unul
din lanþul de aprovizionare se pot
folosi de suita SAP Build pentru a
crea soluþii necesare în business-ul
în care activeazã, lãsând pe seama
departamentelor IT acele activitãþi

cu complexitate ridicatã.
Reporter: Ce ne puteþi spune

despre piaþa muncii?
Diana David: Cred cã trãim

niºte vremuri foarte interesante în
ceea ce priveºte piaþa muncii. Ceea
ce observ din ce în ce mai des este
un nivel crescut de upkilling, adicã
dobândirea de noi competenþe pen-
tru a îmbunãtãþi rolurile deja exis-
tente, precum ºi de reskilling, adicã
dobândirea de competenþe proas-
pete pentru a face tranziþia cãtre un
nou loc de muncã. Cred cã acest lu-
cru este vizibil în special în secto-
rul IT, unde schimbãrile au loc
într-un ritm mai avansat decât în
alte industrii. Cu toate acestea,
acest trend se extinde, poate într-un
ritm mai scãzut, la toate industriile.
Pe scurt, piaþa trebuie sã se adapte-
ze rapid la schimbãri ºi, pentru a
face acest lucru, adaptarea trebuie
sã vinã, în primul rând, din partea
oamenilor care o populeazã.

Reporter: Care este strategia
organizaþiei pe care o reprezentaþi
pe termen mediu ºi lung?

Diana David: Strategia noastrã
principalã constã în sprijinirea fie-
cãrui client în parcursul sãu cãtre
transformarea digitalã, împreunã
cu ecosistemul nostru de parteneri.
Nu reprezintã o noutate faptul cã
aceasta a devenit imperativã în
ziua de azi ºi va rãmâne astfel ºi în
viitor. Tehnologia, în special „Bu-
siness AI”, este esenþialã în abor-
darea celor mai profunde provocãri
de mediu, economice ºi sociale ale
epocii noastre. SAP este în fruntea
acestui val tehnologic, combinând
în mod unic inteligenþa artificialã
generativã cu datele de afaceri. Ne
luãm angajamentul de a oferi soluþii
de inteligenþã artificialã care fac
parte din cele mai importante proce-
se de business ale clienþilor noºtri,
asigurându-ne cã acestea sunt fiabi-
le, relevante ºi responsabile.

Reporter: Ultimul an a dus la
abordarea unor decizii majore?

Diana David: În ultimul an,
SAP a luat mai multe decizii majo-
re pentru a îmbunãtãþi operaþiunile
noastre ºi pentru a ne deservi mai
bine clienþii. Pe mãsurã ce inte-
grãm inteligenþa artificialã în solu-
þiile noastre, punem la dispoziþia
utilizatorilor informaþii bogate,

permiþându-le sã obþinã rezultate
mai bune ºi sã ridice nivelul de cre-
ativitate în rezolvarea problemelor.
Exemplele includ rapoarte genera-
te de AI în soluþiile SAP Succe-
ssFactors, care oferã managerilor
de personal informaþii de prove-
nienþã responsabilã pentru discu-
þiile legate de remunerare, precum
ºi capabilitãþi de prognozã în solu-
þiile SAP Sales Cloud, care prezic
combinaþiile de vânzãtori ºi produ-
se cu cele mai mari ºanse de a gene-
ra creºteri. Pentru a extinde limite-
le a ceea ce inteligenþa artificialã
poate face la nivel de organizaþie,
pe lângã colaborãrile extinse cu
AWS ºi Microsoft, au fost încheia-
te ºi parteneriate cu Google Cloud,
Mistral AI ºi NVIDIA. În plus, am
anunþat recent achiziþia WalkMe,
companie a cãrei tehnologie inova-
toare permite executarea fluxurilor
de lucru fãrã întreruperi în cadrul
aplicaþiilor software, îmbunãtãþind
experienþa ºi adoptarea de cãtre
utilizatori ºi sprijinind transforma-
rea business-urilor. Prin urmare,
capacitãþile AI ale WalkeMe vor
suplimenta capacitãþile copilotului
nostru, Joule, în diferite arii ale flu-
xurilor de lucru, permiþând utiliza-
torilor sã devinã mai productivi.

Reporter: Inteligenþa Artificia-
lã se impune tot mai mult în majori-
tatea domeniilor de activitate. Care

sunt marile avantaje ºi marile peri-
cole?

Diana David: Companiile înþe-
leg cã AI-ul poate fi un sprijin ma-
siv pentru dezvoltarea lor atât pe
termen scurt, cât ºi pe termen me-
diu sau lung, astfel cã sunt tot mai
dornice sã integreze asemenea fun-
cþionalitãþi în fluxurile lor de lucru,
decidenþii fiind conºtienþi cã AI-ul
poate degreva angajaþii de sarcini
diverse, ce pot fi automatizate,
ducând la optimizarea lor, dar ºi la
conservarea resurselor. Însã, ace-
ste beneficii trebuie realizate
având în vedere respectarea unor
practici responsabile. Noi, la SAP,
am creat AI þinând cont de securita-
te, confidenþialitate, conformitate,
eticã ºi acurateþe.

Iar dezideratul nostru nu este
doar unul declarativ. Colaborãm cu
nenumãraþi experþi în domeniul
eticii AI, pentru ca alãturi de
aceºtia sã explorãm toate scenariile
ºi implicaþiile ce apar odatã cu im-
plementarea inteligenþei artificiale
în procese de business. Politica no-
astrã de eticã a fost stabilitã în 2018
ºi clarificã modul în care principii-
le de bazã ale SAP se raporteazã la
cazurile de utilizare a inteligenþei
artificiale, aplicându-se atât com-
paniei SAP, cât ºi tuturor angajaþi-
lor sãi din întreaga lume, definind
intenþia, aºteptãrile ºi obligaþiile
pentru angajaþii implicaþi în dez-
voltarea, implementarea ºi vânza-
rea sistemelor de inteligenþã artifi-
cialã. Mai mult decât atât, un mo-
del de guvernanþã, care include un
comitet director intern pentru etica
inteligenþei artificiale ºi un grup
consultativ extern pentru eticã,
monitorizeazã în permanenþã ºi
oferã garanþii pentru sistemele AI.

Reporter: Care este locul þãrii
noastre pe piaþa europeanã a digita-
lizãrii ºi tehnologiei?

Diana David: Cu toate cã Rom-
ânia înregistreazã încã unele defi-
cienþe în ceea ce priveºte digitali-
zarea, aº vrea sã mã refer mai mult
la zona de adopþie a soluþiilor clo-
ud, unde poate cã va pãrea surprin-
zãtor, însã þara noastrã se aflã peste
media CEE. Conform unui studiu
PwC, 45% dintre companiile româ-
neºti au adoptat cel puþin parþial ºi
chiar complet soluþii cloud, faþã de
35% la nivelul CEE. Alte 38% dintre
companiile româneºti au demarat
procedurile pentru implementãri
cloud, iar 17% sunt în faza de ex-
plorare a posibilitãþilor. Pentru noi,
aceste rezultate, pe lângã discuþiile
avute cu clienþi ºi potenþiali clienþi,
sunt semne cã organizaþiile din
România sunt la curent cu noile teh-
nologii disponibile pe piaþã ºi sunt
deschise cãtre modernizarea proprii-
lor operaþiuni prin intermediul ace-
stora, iar noi suntem pregãtiþi sã ofe-
rim sprijin companiilor ce doresc sã
demareze transformarea digitalã,
pentru a putea rãspunde cât mai bine
provocãrilor curente ºi viitoare.

Reporter: Vã mulþumim! n

A
daptarea, ca proces continuu, reprezintã o provocare

pentru piaþa de IT&C. Diana David, managing director,

SAP România, ne-a vorbit, printre multe altele, despre

colaborarea cu clienþii astfel încât aceºtia sã-ºi adapteze

cât mai bine ºi cât mai rapid business-ul la oportunitãþile sau la

ameninþãrile curente din piaþã.

Sectorul IT&C este sinonim cu inovaþia, astfel cã
adaptarea la nou ºi la necunoscut s-a fãcut în ritm
rapid. Transformarea acestui segment a susþinut ºi
progresul altor sectoare economice nevoite sã se
alinieze la noile realitãþi".

Tehnologia, în special „Business AI”, este
esenþialã în abordarea celor mai profunde
provocãri de mediu, economice ºi sociale ale
epocii noastre. SAP este în fruntea acestui val
tehnologic, combinând în mod unic inteligenþa
artificialã generativã cu datele de afaceri".
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PRODUSE SI SERVICII

”Odatã cu digitalizarea, a
apãrut ºi nevoia creºterii
securitãþii cibernetice”

(Interviu cu Corneliu Asiraf Pandele, Country Manager România & Republica Moldova în cadrul SAS)

Reporter: Cum se prezintã,
dupã evenimentele din ultimii ani,
piaþa de IT&C?

Corneliu Asiraf Pandele: Piaþa
de IT&C a trecut prin schimbãri
majore în ultimii ani. Am avut de
gestionat o digitalizare acceleratã,
pentru cã pandemia a forþat compa-
niile sã adopte soluþii cloud, auto-
matizare ºi AI, crescând cererea
pentru tehnologie ºi analizã avan-
satã. Odatã cu digitalizarea, a apã-
rut ºi nevoia creºterii securitãþii ci-
bernetice. Riscurile de securitate
au sporit, forþând companiile sã in-
vesteascã masiv în protecþie ciber-
neticã. Adopþia AI, cât ºi a cloudu-
lui, joacã un rol foarte important.
Companiile din România ºi Mol-
dova folosesc tot mai mult AI ºi
machine learning pentru a valorifi-
ca datele, un domeniu în care SAS
este lider global.

Evident, trebuie sã menþionãm ºi
piaþa muncii în IT. Cererea pentru
specialiºti IT a crescut, dar defici-
tul de talente reprezintã o provoca-
re.

La fel de importante sunt ºi inve-
stiþiile în infrastructurã. Guvernele
ºi companiile investesc în extinde-
rea reþelelor ºi modernizarea infra-
structurii digitale, susþinând ex-
pansiunea pieþei IT&C.

Pe scurt, piaþa de IT&C în Româ-

nia ºi Republica Moldova este în
plinã expansiune ºi adaptare, cu o
cerere tot mai mare pentru soluþii
avansate de tehnologie, securitate
ºi analizã, în timp ce companiile in-
vestesc în digitalizare ºi inovare
pentru a rãmâne competitive.

Reporter: În ce procent s-a re-
venit la munca de la birou?

Corneliu Asiraf Pandele: Evo-
luþia sectorului IT&C a fost marca-
tã de tranziþia cãtre munca la dis-
tanþã în pandemie, iar ulterior mul-
te companii au optat pentru un mo-
del de lucru hibrid. În 2023, 4 din
10 companii s-au întors la birou, iar
în 2024 tendinþa se pãstreazã. În
prezent, între 30-50% dintre anga-
jaþi au revenit la birou în mod regu-
lat, în funcþie de industria ºi politi-
ca fiecãrei companii. Un studiu
KPMG aratã cã 64% dintre CEO
cred cã, pânã în 2026, toate organi-
zaþiile vor lucra de la birou. La

SAS, am adoptat un model hibrid
de lucru, cu 2-3 zile pe sãptãmânã
la birou, pentru a oferi echilibru
între colaborarea directã ºi flexibi-
litatea muncii de acasã. Acest
model ne permite sã rãmânem efi-
cienþi ºi agili în gestionarea proiec-
telor.

Reporter: Cum afecteazã eve-
nimentele globale proiectele pe
care le derulaþi?

Corneliu Asiraf Pandele: Exis-
tã o evoluþie pozitivã majorã în
ceea ce priveºte adoptarea tehnolo-
giilor de AI ºi analizã avansatã de
date, iar acest lucru ne-a permis sã
avem o creºtere constantã fãrã un
impact semnificativ asupra derulã-
rii proiectelor. Observãm din par-
tea clienþilor deschiderea cãtre
adoptarea tehnologiilor viitorului,
validate de analiºti de piaþã.

SAS este lider de piaþã în produ-
cerea de software ºi livrarea servi-
ciilor inovatoare de analizã, inteli-
genþã artificialã ºi management al
datelor. Soluþiile noastre ajutã
clienþii sã transforme datele în de-
cizii mai bune. Ultimele evenimen-
te globale ºi evoluþia acestora ne
poziþioneazã într-un context mai
mult decât favorabil, deoarece
clienþii SAS au nevoie de decizii
inteligente ºi soluþii inovatoare
pentru a se menþine rezilienþi în

acest mediu. Proiectele ºi echipa
SAS din piaþa localã au crescut ac-
celerat, începând cu anul 2020.
Acest lucru se datoreazã echipei
locale, suportului pe care organiza-
þia SAS îl oferã birourilor locale,
precum ºi soluþiilor inovatoare din
portofoliul SAS, dedicate optimi-
zãrii fluxului de business. În ulti-
mii 3 ani, SAS Institute a investit
peste 1 miliard de dolari în R&D,
dezvoltând soluþii noi, inovatoare
ºi adaptate nevoilor clienþilor.

Reporter: Ce strategie aþi abor-
dat pentru a optimiza activitatea pe
termen scurt ºi mediu?

Corneliu Asiraf Pandele:

Compania SAS, la nivel global,
ºi-a redefinit portofoliul de produ-
se ºi soluþii pentru a rãspunde noi-
lor tendinþe ºi cerinþe ale pieþei.
Strategia globalã vizeazã atingerea
obiectivului de IPO, având un im-
pact direct asupra armonizãrii pro-

ceselor organizaþionale interne ºi
externe. De asemenea, SAS a con-
centrat eforturile pe dezvoltarea
ecosistemului de parteneri, înche-
ind un parteneriat strategic cu TD
SYNNEX. Aceastã colaborare re-
prezintã o miºcare semnificativã
pentru viitorul SAS, ajutând com-
pania sã se extindã, sã creascã ºi sã
îºi lãrgeascã aria de acoperire pe
piaþã.

Reporter: Cum s-a modificat
raportul cerere/ofertã?

Corneliu Asiraf Pandele: SAS
abordeazã principalele provocãri
cu care se confruntã companiile
din mediul public ºi privat în actua-
lul context geopolitic ºi economic.
Fie cã este vorba de optimizarea
lanþurilor de aprovizionare în re-
tail, gestionarea riscurilor de me-
diu ºi financiare, detectarea celor
mai avansate modele de fraudã sau
de etica ºi gestionarea datelor, ob-
servãm o creºtere semnificativã a
cererii din partea clienþilor. Ne
aºteptãm ca acest trend ascendent
sã continue, mai ales pe fondul im-
plementãrii procedurilor de guver-
nanþã pentru modelele de inteli-
genþã artificialã - un domeniu în
care SAS a fost lider global în ulti-
mii nouã ani.

Reporter: Cât de mult s-au re-
dus în ultimele 12 luni decalajele
faþã de statele din Uniunea Europe-
anã?

Corneliu Asiraf Pandele: În ul-
timele 12 luni, decalajele dintre
România, Republica Moldova ºi
statele din Uniunea Europeanã
s-au redus semnificativ, dar mai
sunt paºi de fãcut. Creºterea inve-
stiþiilor în infrastructura digitalã,
adoptarea acceleratã a tehnologii-
lor emergente (AI, cloud, big data)
ºi focusul pe securitate ciberneticã
au contribuit la apropierea de stan-
dardele europene. România a fãcut
progrese notabile în modernizarea
infrastructurii IT&C ºi în promo-
varea inovãrii, însã provocãri pre-
cum deficitul de specialiºti IT ºi di-
ferenþele în digitalizarea sectorului
public rãmân aspecte importante
care necesitã atenþie. Totuºi, deca-
lajele se reduc în mod constant, iar
companiile din regiune devin din
ce în ce mai competitive pe scena
europeanã.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele de dezvoltare a domeniului în

viitorul apropiat?
Corneliu Asiraf Pandele: Per-

spectivele de dezvoltare în viitorul
apropiat sunt promiþãtoare, mai
ales în România ºi Republica Mol-
dova. Companiile vor investi tot
mai mult în inteligenþã artificialã,
machine learning ºi data analytics
pentru a-ºi optimiza operaþiunile ºi
a lua decizii bazate pe date.

Odatã cu extinderea digitalizã-
rii, protejarea datelor devine o
prioritate, iar investiþiile în soluþii
de acest tip vor creºte. Pe mãsurã
ce companiile migreazã tot mai
multe operaþiuni în cloud, acest
segment va continua sã creascã,
oferind oportunitãþi pentru inovare
ºi scalabilitate. Proiectele de extin-
dere a reþelelor de internet de mare
vitezã ºi investiþiile în tehnologia
5G vor stimula inovaþia ºi creºterea
sectorului.

Cu un focus pe transformare di-
gitalã ºi inovare, domeniul IT&C
este aºteptat sã devinã un motor
important de creºtere economicã în
regiune.

Reporter: Cum a evoluat piaþa
muncii în domeniul pe care activaþi?

Corneliu Asiraf Pandele: Ce-
rerea pentru specialiºti în tehnolo-
gie a crescut exponenþial, datoritã
digitalizãrii accelerate ºi adoptãrii
de noi tehnologii. Companiile cau-
tã acum competenþe în AI, data
science, dezvoltare software ºi se-
curitate ciberneticã, ceea ce a dus
la o concurenþã acerbã pentru atra-
gerea talentelor.

Reporter: Care este strategia
organizaþiei pentru viitor?

Corneliu Asiraf Pandele: Cu
ajutorul experienþei noastre extin-
se în transformarea digitalã, SAS -
lider în analytics - are capacitatea
de a îndruma ºi ghida eficient orice
companie în exploatarea resurselor
inovatoare, în creºterea profituri-
lor ºi consolidarea dezvoltãrii afa-
cerii. Succesele obþinute vorbesc
de la sine, cu parteneri de încrede-
re, organizaþii renumite la nivel lo-
cal sau regional din diverse dome-
nii economice.

De asemenea, în colaborare cu
clienþii din sectorul privat, public
ºi universitar, SAS îºi propune sã
creeze centre de excelenþã speciali-
zate în analiza datelor, care sã ac-
celereze adoptarea ºi utilizarea teh-
nologiilor avansate de machine le-

arning ºi inteligenþã artificialã,
contribuind astfel la creºterea ºi
pregãtirea pentru provocãrile vii-
toare. Suntem aproape de atingerea
obiectivului de instruire a aproxi-
mativ 5.000 de specialiºti în data
science în urmãtorii ani, care vor
putea fi asimilaþi de organizaþii din
sectorul privat ºi public. Pentru
atingerea acestui obiectiv, ne ba-
zãm pe puternicul program acade-
mic SAS din România, care va juca
un rol crucial în creºterea noastrã
pe piaþa localã.

Reporter: Ce decizii majore aþi
luat în ultimul an?

Corneliu Asiraf Pandele: În
actualul context economic de pia-
þã, am reuºit sã consolidãm ºi sã ex-
tindem echipa localã, trans-
formând biroul din România
într-un hub regional care coordo-
neazã activitãþile tuturor birourilor
din Europa de Sud-Est. În acelaºi
timp, ne propunem sã colaborãm
cu mediul academic pentru a con-
strui centre regionale de excelenþã.

Colaborarea strânsã cu universi-
tãþile reprezintã o componentã
esenþialã a activitãþii SAS pe piaþa
localã. Prin iniþiativa Talent Con-
nection, SAS sprijinã sinergia din-
tre mediul academic ºi sectorul pri-
vat, investind în dezvoltarea com-
petenþelor specialiºtilor români în
domenii precum analiza avansatã
de date ºi inteligenþa artificialã, co-
nectând astfel industria cu educaþia.

Reporter: Inteligenþa Artificia-
lã este tot mai prezentã în viaþa no-
astrã; care sunt marile avantaje ºi
marile pericole?

Corneliu Asiraf Pandele: Inte-
ligenþa Artificialã transformã di-
verse domenii prin automatizarea
proceselor, decizii rapide bazate pe
date ºi îmbunãtãþirea securitãþii ci-
bernetice. SAS, lider în analytics,

oferã soluþii AI care optimizeazã
procesele ºi gestioneazã riscurile,
cum ar fi confidenþialitatea datelor.
Deºi AI va automatiza anumite ro-
luri, va crea ºi locuri de muncã în
domeniile tehnologice, necesitând
un echilibru între inovaþie ºi res-
ponsabilitate. Inteligenþa artificia-
lã generativã stârneºte atât entu-
ziasm, cât ºi temeri legate de dezin-
formare. Anxietatea faþã de AI pro-
vine din lipsa de cunoºtinþe, frica
de înlocuire profesionalã ºi presiu-
nea de a adopta rapid tehnologiile.
În plus, îngrijorãrile etice sublinia-
zã necesitatea de a înþelege riscuri-
le ºi beneficiile AI, iar clarificarea
acestor aspecte poate ajuta la ges-
tionarea anxietãþii asociate cu noi-
le tehnologii.

Reporter: Cât de mult conteazã
România în ”corul” european al di-
gitalizãrii ºi tehnologiei?

Corneliu Asiraf Pandele:

România joacã un rol esenþial în
“corul” european al digitalizãrii ºi
tehnologiei. Þara noastrã se remar-
cã printr-o comunitate IT vibrantã
ºi competenþe tehnice solide, deve-
nind un hub important pentru dez-
voltare software ºi inovaþie. Rom-
ânia contribuie activ la iniþiativele
europene în domenii precum AI,
cloud computing ºi securitate ci-
berneticã, atrãgând investiþii sem-
nificative în sectorul tehnologic.

Totuºi, existã provocãri, cum ar
fi accelerarea digitalizãrii în secto-
rul public ºi îmbunãtãþirea infra-
structurii digitale. Cu toate ace-
stea, cred cã România are potenþia-
lul de a deveni un lider regional în
digitalizare, contribuind semnifi-
cativ la obiectivele Uniunii Euro-
pene ºi având un impact pozitiv
asupra economiei locale ºi regio-
nale.

Reporter: Vã mulþumim! n

D
ecalajele dintre România ºi statele din Uniunea Europea-

nã s-au redus semnificativ. Creºterea investiþiilor în in-

frastructura digitalã, adoptarea acceleratã a tehnologii-

lor emergente (AI, cloud, big data) ºi focusul pe securita-
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tabile fãcute de þara noastrã în modernizarea infrastructurii IT&C
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Existã o evoluþie pozitivã majorã în ceea ce
priveºte adoptarea tehnologiilor de AI ºi analizã
avansatã de date, iar acest lucru ne-a permis
sã avem o creºtere constantã fãrã un impact
semnificativ asupra derulãrii proiectelor".

Colaborarea strânsã cu universitãþile
reprezintã o componentã esenþialã a activitãþii
SAS pe piaþa localã. Prin iniþiativa Talent
Connection, SAS sprijinã sinergia dintre mediul
academic ºi sectorul privat, investind în
dezvoltarea competenþelor specialiºtilor români
în domenii precum analiza avansatã de date ºi
inteligenþa artificialã, conectând astfel industria
cu educaþia".



AFACERI

“Pe ansamblu, piaþa rãmâne
una competitivã, însã

necesitã o adaptare rapidã
la noile realitãþi”

(Interviu cu Alex Lãpuºan, CEO Zitec)

Reporter: Piaþa de IT&C ºi-a
schimbat ”structura” dupã eveni-
mentele din ultimii ani?

Alex Lãpuºan: Un indicator re-
levant al stãrii pieþei de IT&C din
România este performanþa compa-
niilor autohtone, în special a celor
cu acþionariat majoritar românesc
sau listate la bursã, care produc ser-
vicii, deoarece acestea reflectã cel
mai bine dinamica ºi provocãrile
economiei locale, fiind direct influ-
enþate de evoluþiile macroeconomi-
ce, reglementãrile naþionale ºi ca-
pacitatea de a inova ºi concura pe
piaþa internã ºi internaþionalã.

Dacã ne uitãm la evoluþia din pri-
mele 6 luni a companiilor listate la
bursã, deºi existã exemple de
creºtere ºi stabilitate, în special în
anumite segmente de niºã sau pro-
duse, multe companii au experi-
mentat scãderi semnificative în ve-
niturile din servicii ºi probleme le-
gate de profitabilitate.

Principalele tendinþe observate
includ scãderea cererii pentru pro-
iecte de reselling ºi integrare,
întârzieri la recuperarea creanþelor,
ºi dificultãþi în menþinerea lichidi-
tãþilor, ceea ce a forþat unele compa-
nii sã recurgã la împrumuturi sau
majorãri de capital pentru a se stabi-
liza. În paralel, companiile care au
avut o gestionare bunã a cash-ului ºi
au investit strategic în achiziþii au
reuºit sã menþinã un nivel mai sãnã-
tos de creºtere sau sã atenueze im-
pactul scãderilor din alte segmente.

Contextul general economic, in-
fluenþat de crizele globale ºi modi-
ficãrile legislative, a avut un impact
direct asupra performanþelor finan-
ciare, iar anumite segmente, cum ar
fi produsele software, au fost mai
rezistente la aceste schimbãri. Cu
toate acestea, multe companii loca-
le trebuie sã îºi adapteze strategia
de dezvoltare internaþionalã ºi sã
gestioneze mai eficient relaþiile fi-
nanciare pentru a supravieþui pe ter-
men mediu ºi lung.

Pe ansamblu, piaþa rãmâne una
competitivã, însã necesitã o adapta-
re rapidã la noile realitãþi economi-
ce ºi investiþii mai inteligente pen-
tru a reveni pe un trend de creºtere
consistent.

Reporter: În ce procent s-a reve-
nit la munca de la birou?

Alex Lãpuºan: În ultimii ani,
sectorul IT&C din România a evo-
luat cãtre un model de lucru hibrid,
care pare sã fi devenit standardul
pentru multe companii. Unele orga-
nizaþii au ajuns la o formulã stabilã
de 2-3 zile la birou, altele au revenit
complet la birou, iar altele au rãmas
100% remote.

La Zitec, am rãmas fideli flexibi-
litãþii, aºa cum eram ºi înainte de
pandemie – oamenii pot lucra de
oriunde se simt cel mai bine: remo-
te, de la birou sau într-un mix hi-
brid, exact cum îºi doresc. Pentru
noi, modul de lucru remote era deja
familiar, având în vedere colaborã-
rile noastre cu clienþi din Europa ºi
SUA, aºa cã aceastã tranziþie a fost
una naturalã.

Totuºi, suntem conºtienþi cã lu-
crul de acasã poate aduce riscuri în
zona de sãnãtate personalã, cum ar
fi lipsa activitãþii fizice sau izolarea
socialã. De aceea, la Zitec suntem
foarte atenþi la starea de bine a echi-
pelor noastre. Avem mai multe pro-
grame prin care ne asigurãm cã toþi
colegii noºtri sunt nu doar perfor-
manþi, ci ºi sãnãtoºi ºi bine din
punct de vedere fizic ºi mental, fie
cã lucreazã remote sau de la birou.

Reporter: În ce mãsurã v-au
afectat proiectele evenimentele
globale?

Alex Lãpuºan: Proiectele noas-
tre, atât din România, cât ºi din Eu-
ropa ºi SUA, au resimþit efectele
evenimentelor globale în mãsura în
care clienþii noºtri sunt mai precauþi
cu investiþiile ºi fiecare soluþie tre-
buie sã fie atent legatã de obiective-
le de creºtere ºi profitabilitatea
companiei. Cu toate acestea, tran-
sformarea digitalã rãmâne un
obiectiv strategic pentru majorita-
tea companiilor cu care lucrãm.
Chiar dacã investiþiile sunt gestio-
nate cu mai multã precauþie, suntem
bucuroºi sã vedem un interes con-
stant în digitalizare, mai ales în in-
dustrii esenþiale precum retail, fin-
tech, logisticã, sãnãtate ºi chiar sec-
torul public. Observãm cã, în acea-
stã perioadã, companiile pun un ac-
cent mai mare pe impactul investi-
þiilor tehnologice în profitabilitate.
Fie cã vorbim despre eficienþa ope-
raþionalã sau despre creºterea afa-
cerii prin noi linii de business, ex-
tinderea cãtre noi pieþe sau creºte-
rea vânzãrilor, definim acest impact
încã de la începutul fiecãrui proiect,
prin procesul nostru de consultanþã
tehnicã ºi analizã de business.

În plus, ne bucurã sã vedem o de-
schidere mai mare din partea secto-
rului public cãtre tehnologii noi, in-
clusiv AI. De exemplu, am avut
ocazia sã derulãm proiecte impor-
tante de digitalizare în instituþii pu-
blice, contribuind la îmbunãtãþirea
serviciilor pentru cetãþeni, cum este
proiectul dezvoltat împreunã cu
Ministerul Mediului pentru comba-
terea defriºãrilor ilegale.

În ceea ce priveºte industriile în
care suntem activi, avem un porto-
foliu diversificat de clienþi, precum
Decathlon, BricoDepot, Flanco,
eMag, KFC, Interbrands Orbico,
Ivatherm ºi Leroy Merlin în retail,
PayU, Token Financial Technolo-
gies, Credit Europe Bank, The Fun-
dworks, Sandton Capital Partners,
ProCredit Bank sau Hey Blu în fin-
tech, Regina Maria ºi Fresenius în
industria medicalã sau Sameday în
logisticã, oferind soluþii care au aju-
tat aceste companii sã îºi optimize-
ze operaþiunile ºi sã îºi extindã afa-
cerile în mod sustenabil.

Reporter: Ce strategie aþi abor-
dat în ultimul an?

Alex Lãpuºan: În ultimul an,
ne-am concentrat pe câteva iniþiati-
ve de optimizare, aliniate direct cu
obiectivele noastre de creºtere ºi o
poziþionarea mai bunã pe pieþele
externe. Am continuat sã ne bazãm
pe stilul de lucru agile ºi procese au-
tomatizate, care sunt deja o practicã
obiºnuitã ºi ne permit sã fim flexibi-
li ºi sã rãspundem rapid nevoilor în
schimbare ale clienþilor.

În acelaºi timp, am pus un accent
mai mare pe AI, o tehnologie cu
care lucrãm de ceva timp, dar pe
care am valorificat-o mai bine ca li-
nie de business separatã. Deºi lu-
crãm cu AI de ceva timp, am înce-
put sã ne concentrãm ºi mai mult pe
integrarea acesteia în soluþiile noas-
tre, pentru a optimiza atât procesele
interne, cât ºi rezultatele livrate
clienþilor. Investim continuu în
competenþe ºi în cercetare ºi dez-
voltare (R&D) pentru a rãmâne în
topul inovaþiei tehnologice. Ne ui-
tãm, de asemenea, cu atenþie la zo-
nele de reglementare ºi conformita-
te (regulations & compliance), pen-
tru a ne asigura cã soluþiile noastre
sunt nu doar inovatoare, ci ºi com-

plet aliniate la cerinþele din indu-
strie. Pe partea de reorganizare in-
ternã, am fãcut un pas important,
trecând de la o structurã bazatã pe
tehnologii la una care pune în cen-
trul atenþiei segmentele de piaþã.
Astfel, ne putem adresa mai eficient
nevoilor din industrii cheie precum
retail, fintech, logisticã, sectorul
public sau medical, livrând soluþii
care sã rãspundã direct provocãrilor
fiecãrui sector. Toate aceste schim-
bãri ne-au ajutat sã fim mai eficienþi
ºi sã ne aliniem mai bine cu evolu-
þiile pieþei, menþinându-ne relevan-
þi ºi competitivi.

Reporter: Cum s-a modificat ra-
portul cerere/ofertã?

Alex Lãpuºan: Fãrã îndoialã,
cererea de servicii IT a scãzut faþã
de perioada pandemiei, ceea ce a
pus presiune pe multe companii,
mai ales pe cele care nu au reuºit
sã-ºi consolideze un portofoliu so-
lid de clienþi. Totuºi, în cazul nos-
tru, ne-am bazat pe diversificarea
portofoliului ºi pe extinderea inter-
naþionalã, ceea ce ne-a permis sã
rãmânem competitivi. Chiar dacã
cererea generalã a mai scãzut, exis-
tã încã un interes puternic pentru
soluþii care aduc eficienþã operaþio-
nalã ºi inovaþie, iar transformarea
digitalã rãmâne o prioritate pentru
multe companii.

Reporter: Cât de mult s-au redus
în ultimele 12 luni decalajele faþã
de statele din Uniunea Europeanã?

Alex Lãpuºan: În ultimii ani de-
calajul a fost din ce în ce mai mic.
Reuºim sã ne menþinem competitivi
faþã de alte þãri din Uniunea Euro-
peanã ºi din UK, atât din perspecti-
va calitãþii serviciilor ºi a inovaþiei,
cât ºi în ceea ce priveºte costurile.
România nu mai este o destinaþie
“ieftinã”, dar oferim un echilibru
excelent între cost ºi valoare adãu-
gatã, ceea ce ne permite sã concu-
rãm cu succes pe pieþele internaþio-
nale, mai ales în cele care au puþini
specialiºti în IT, cum ar fi Þãrile
Nordice. La Zitec, colaborãm cu
clienþi din afara României, din in-
dustrii ca retail ºi distribuþie, sau
fintech, ºi ne concentrãm pe oferi-
rea de soluþii tehnologice aliniate la
tendinþele pieþei, care ne plaseazã la
acelaºi nivel cu alþi jucãtori din Eu-
ropa ºi UK. Astfel, decalajele pe
care le-am avut în trecut s-au redus
considerabil, iar acum suntem pri-
viþi ca un partener de încredere pen-
tru proiecte complexe de digitaliza-
re ºi inovare.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele de dezvoltare ale domeniului
în viitorul apropiat?

Alex Lãpuºan: România rãmâne
o destinaþie atractivã pentru investi-
þii în IT datoritã talentului tehnic lo-
cal, iar viitorul aratã promiþãtor.
Avem potenþialul sã devenim un ju-
cãtor competitiv pe piaþa europeanã
de servicii de transformare digitalã
ºi IT. Cu toate acestea, pentru a
rãmâne competitivi la nivel global,
mai ales în domeniul externalizãrii,
va fi esenþial sã ne concentrãm pe
inovaþie ºi calitate. Investiþiile în in-
frastructura tehnologicã vor fi un
pilon important pentru susþinerea
creºterii industriei.

De asemenea, politicile guverna-
mentale care oferã facilitãþi fiscale,
stimulente pentru investiþii ºi mãsu-
ri stricte de securitate ciberneticã
vor fi cruciale pentru dezvoltarea
continuã a acestui sector. În plus,
programele de susþinere a fenome-
nului de tip Angel Investor sunt ne-
cesare pentru a încuraja investiþiile
în s tar t -up-ur i le româneºt i ,
ajutându-le sã contribuie la creºte-
rea ecosistemului IT naþional.

Reporter: Ce ne puteþi spune de-
spre piaþa muncii?

Alex Lãpuºan: Fiind încã o piaþã
predominant de outsourcing, o
bunã parte din marile companii cu
capital strãin au redus treptat numã-
rul de angajaþi, pe fondul scãderii
investiþiilor din partea clienþilor.
Unele poziþii au fost desfiinþate
complet, în timp ce altele au fost re-
locate în regiuni unde costurile sunt
mai avantajoase. Astfel, piaþa mun-
cii de IT din România a fost ºi ea
afectatã, într-o oarecare mãsurã, de
concedierile la nivel global ºi de in-
stabilitatea economicã, ceea ce a
dus la o scãdere a numãrului de jo-
buri ºi proiecte disponibile. Vedem,
de asemenea, o tendinþa în care
companiile mari îºi concentreazã
serviciile externalizate cãtre un sin-
gur furnizor, în încercarea de a opti-
miza costurile. Asta poate pune pre-
siune pe restul ecosistemului, mai
ales pe furnizorii mai mici.

Cu toate astea, IT-ul este una din-
tre industriile care a avut rezilienþã
mai mare mare la instabilitatea eco-
nomicã, cu o capacitate extraordi-
narã de a se adapta. Chiar dacã rit-
mul de creºtere a încetinit, transfor-
marea digitalã ºi inteligenþa artifi-
cialã rãmân tendinþe esenþiale pe
termen lung, care vor continua sã
genereze oportunitãþi constante
pentru inovaþie ºi dezvoltare în IT.
Aceste tehnologii nu sunt doar o
modã trecãtoare, ci vor juca un rol
crucial în modelarea viitorului in-
dustriei.

Reporter: Care este strategia

dumneavoastrã pe termen mediu ºi
lung?

Alex Lãpuºan: Strategia noastrã
pe termen mediu ºi lung pune ac-
cent pe inovaþie ºi cercetare în teh-
nologii noi, menite sã sprijine
obiectivele de digitalizare ale clien-
þilor noºtri. Avem, de exemplu, o
linie de business dedicatã Data
Analytics & AI, prin care ajutãm
companiile sã valorifice datele în
mod inteligent pentru a câºtiga un
avantaj competitiv. În plus, un
obiectiv cheie pentru noi este diver-
sificarea portofoliului de clienþi ºi
extinderea prezenþei noastre pe pie-
þele din Europa ºi UK.

Ne concentrãm pe extinderea ex-
pertizei noastre tehnice ºi pe creºte-
rea portofoliului de clienþi interna-
þionali, cu un focus special pe indu-
strii strategice precum retail, fin-
tech, logisticã, sectorul public sau
medical. Totodatã, investim conti-
nuu în dezvoltarea capabilitãþilor
echipei noastre, atât din punct de
vedere tehnic, cât ºi în ceea ce pri-
veºte leadership-ul ºi strategia,
pentru a putea oferi soluþii inovato-
are ºi eficiente pe termen lung.

Implicarea noastrã în proiecte de
digitalizare pentru sectorul public
este o parte esenþialã a misiunii noa-
stre de a folosi tehnologia pentru a
crea impact social. Prin aceste
proiecte, ne propunem sã aducem
valoare realã în vieþile oamenilor ºi
sã contribuim la îmbunãtãþirea ser-
viciilor publice, ajutând astfel la
crearea unei societãþi mai bine co-
nectate ºi mai eficiente.

Reporter: Ce decizii majore aþi
luat în ultimul an?

Alex Lãpuºan: Zitec a fost prin-
tre primele companii din industrie
care au ales sã-ºi asume integral co-
sturile asociate cu decizia guvernu-
lui de a elimina beneficiile pentru
angajaþii din IT. Aceastã decizie a
avut un impact negativ de 700.000
de euro estimat pentru 2024. Pentru
noi a fost important sã le oferim oa-
menilor siguranþa ºi suportul nece-
sar pentru a se dezvolta profesional
ºi a-ºi atinge potenþialul maxim.
Din punct de vedere business,
ne-am propus sã fim mai prezenþi cu
soluþiile noastre în piaþa din Euro-
pa, în industriile în care avem cea
mai multã experienþã. Astfel, intern
am trecut printr-un proces de reali-
niere startegicã care sã susþinã
obiectivele ambiþioase din perioada
urmãtoare. Acest proces a implicat
ajustãri în structura organizaþiona-
lã , repozi þ ionarea soluþ i i lor,
regândirea portofoliului de afaceri
ºi formarea unoi noi linii de busi-

ness care sã susþinã direcþiile noa-
stre de creºtere. Scopul a fost sã de-
venim o companie mai agilã ºi mai
bine echipatã pentru ne atinge
obiectivele strategice. Astfel, ca rã-
spuns la nevoile pieþei, au apãrut
douã noi linii de business precum
Public Sector sau Data Analytics &
AI în care am dezvoltat deja proiec-
te cu impact.

Reporter: Inteligenþa Artificialã
se impune tot mai mult în majoritatea
domeniilor de activitate. Care sunt
marile avantajele ºi pericolele AI?

Alex Lãpuºan: Inteligenþa Arti-
ficialã este din ce în ce mai prezentã
în majoritatea domeniilor, ºi reali-
tatea este cã va rãmâne o parte inte-
grantã a viitorului nostru. La Zitec,
avem o linie de business dedicata
inovaþiei ºi R&D în domeniul data
analytics ºi AI. Am implementat cu
succes proiecte de AI în diverse in-
dustrii ºi am observat cum soluþii
relativ simple pot avea un impact
major în sectoare ca retail, în secto-
rul serviciilor financiare ºi chiar în
sectorul public. Cele mai bune re-
zultate apar atunci când AI este
aplicatã direct pentru nevoile speci-
fice ale business-ului ºi contribuie
la o creºtere sustenabilã. Fie cã vor-
bim de eficienþã operaþionalã,
creºterea afacerii sau o combinaþie
între cele douã, AI poate aduce o di-
ferenþã semnificativã atunci când
este implementatã corect. La Zitec,
analizãm fiecare companie din per-
spectiva consultanþei tehnologice
pentru a determina exact unde ºi
cum AI poate face diferenþa. O me-
todã excelentã de a testa soluþiile
fãrã riscuri mari este prin POC-uri
(proof of concept), care permit
companiilor sã experimenteze cu
AI înainte de a face investiþii pe ter-
men lung. În ceea ce priveºte riscu-
rile, cel mai mare pericol este sã in-
vesteºti în AI fãrã o strategie clarã
sau fãrã sã înþelegi pe deplin cum
poate fi aplicatã eficient în contex-
tul specific al afacerii tale. În plus,
existã provocãri legate de etica da-
telor, securitate ºi transparenþã în
utilizarea algoritmilor, aspecte ce
necesitã o atenþie deosebitã.

Reporter: Cât de mult conteazã
România în ”corul” european al di-
gitalizãrii ºi a tehnologiei?

Alex Lãpuºan: În continuare
Romania reprezintã o destinaþie
atractivã pentru investiþii în tehno-
logie (în special via “nearshoring”)
mulþumitã apartenenþei la UE, dife-
renþei mici de fus orar faþã de þãrile
din vestul Europei, dar ºi numãrului
mare de specialiºti experimentaþi ºi
educaþi în IT.

Începând cu 2023, dinamica in-
dustriei IT din Romania a fost de-
stul de diferita de trecut:

• multe din companiile majo-
re cu capital strãin au redus uºor din
numarul de angajaþi din cauza dimi-
nuãrii investiþiilor în rândul clienþi-
lor. O parte din roluri au fost elimi-
nate complet, iar altele au fost mu-
tate în geografii mai accesibile din
perpsectiva costurilor, ca India sau
Asia de sud-est.

• companiile locale care de-
pindeau exclusiv de clienþi din sec-
torul privat au avut ºi ele parte de
scãderea uºoarã a veniturilor sau de
creºteri mult mai scãzute ca în anii
anteriori. Companiile care au ºi
produse proprii în general au per-
format mai bine comparativ cu cele
care oferã strict servicii de imple-
mentare.

• companiile locale care au
avut succes în accesarea de proiecte
publice de digitalizare au beneficiat
de suplimentarile consistente de
bugete de achiziþii ºi au crescut con-
siderabil. Unele din aceste bugete
nu au caracter recurent, aºa cã pe
viitor probabil vor trebui înlocuite
cu proiecte din mediul privat.

Reporter: Vã mulþumim! n

M
iºcãrile din piaþa muncii, evenimentele globale, deci-

ziile autoritãþilor influenþeazã puternic evoluþia firme-

lor care activeazã în domeniul IT.

Alex Lãpuºan, CEO Zitec, ne-a oferit mai multe rã-

spunsuri legate de aceste provocãri.
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COMPANII

”Companiile au prins
gustul noutãþilor

bazate pe AI”
(Interviu cu Dan Paraschiv, Country Manager SoftServe România)

Reporter: Cum a evoluat piaþa
de IT&C în ultimii ani?

Dan Paraschiv: Piaþa IT este
încã prudentã, pe fondul incertitu-
dinilor din economia globalã.
Industria a fost pe o pantã ascen-
dentã ºi am avut parte de o cerere
acceleratã pentru servicii digitale
începând cu 2020, când a apãrut
pandemia. Acum, la patru ani dis-
tanþã, acest boom al cererii a dispã-
rut, aºa cum era ºi normal, ºi toþi
trebuie sã lucrãm într-un alt mediu.
Totuºi, chiar dacã dinamica actualã
este lentã, pe termen mediu ºi lung
perspectivele sunt de creºtere.
Companiile ”au prins gustul” nou-
tãþilor bazate pe AI ºi îºi doresc sã
integreze astfel de funcþionalitãþi
în serviciile ºi procesele pe care le
au, astfel cã piaþa IT se aflã acum în
punctul în care livreazã deja pentru
un sector de viitor. SoftServe este
parte din acest trend – lucrãm cu
tehnologii de ultimã generaþie pen-
tru a satisface nevoile tot mai di-
verse ale clienþilor noºtri. Iar rezul-
tatele se vãd. Avem un business
stabil chiar ºi în aceastã perioadã
mai lentã, am câºtigat proiecte noi
ºi continuãm sã dezvoltãm porto-
foliul actual de clienþi. Un indica-
tor foarte bun pentru faptul cã ne
pricepem la ceea ce facem ºi livrãm
rezultate de calitate înaltã în cadrul
fiecãrui proiect.

Reporter: Aþi revenit la munca

de la birou?
Dan Paraschiv: Biroul nostru

din Bucureºti ºi hub-urile tip
co-working în care oferim spaþii de
lucru în Cluj ºi Iaºi sunt deschise
întotdeauna celor care doresc sã lu-
creze de aici, însã noi promovãm
un stil de lucru flexibil, iar angaja-
þii pot lucra de oriunde se simt mai
productivi. În general, colegii pre-
ferã sã lucreze remote, aºa cã toate
procesele ºi operaþiunile noastre
sunt adaptate acestui trend. Inclu-
siv procesul de angajare a noilor
colegi se desfãºoarã complet online,
nu trebuie sã ajungã la birou pentru
interviuri sau pentru vreun docu-
ment care poate fi trimis cu uºurin-
þã pe mail sau poate fi semnat digi-
tal. Am descoperit în aceºti ani cã
productivitatea se situeazã la un ni-
vel foarte bun ºi de acasã, astfel cã
le oferim aceastã posibilitate tutu-
ror angajaþilor noºtri.

Reporter: Proiectele pe care le

derulati cât de afectate sunt de eve-
nimentele globale?

Dan Paraschiv: Dacã ne refe-
rim la rãzboiul din Ucraina, rã-
spunsul este cã nu sunt afectate.
SoftServe este o companie interna-
þionalã, prezentã în 16 þãri, care lu-
creazã pentru unele dintre cele mai
cunoscute branduri globale, aºa cã
avem planuri foarte bine puse la
punct pentru a face faþã situaþiilor
de crizã. Rezilienþa companiei a
fost doveditã în ultimii ani mai mult
decât oricând – situaþia din Ucraina,
þara de origine a SoftServe, nu a
adus niciun downtime în niciun
proiect, deºi mii de angajaþi au fost
relocaþi din zonele de conflict.
Angajaþii din zonele de risc au pri-
mit sprijin logistic ºi financiar pen-
tru a se muta în zone sigure încã din
primele zile, astfel cã am asigurat
continuitate permanentã în de-
sfãºurarea proiectelor. În plus, aºa
cum spuneam, SoftServe a devenit
o companie globalã – doar în ulti-
mii 10 ani ne-am extins în 6 þãri din
America Latinã ºi Europa, iar echi-
pele noastre de proiect sunt de obi-
cei internaþionale, ceea ce minimi-
zeazã riscurile.

Reporter: Ce strategie aþi abor-
dat în ultimul an pentru a optimizia
activitatea?

Dan Paraschiv: Eficientizarea
este o linie strategicã pe termen
lung pentru orice afacere, inclusiv

pentru noi. Felul în care noi abor-
dãm lucrurile nu este însã legat
doar de dimensionarea corectã a
resurselor, ci ºi de crearea de valoa-
re adãugatã. De exemplu, anul aces-
ta am adãugat douã noi direcþii
strategice – Generative AI, deoare-
ce studiile noastre interne au arãtat
o îmbunãtãþire realã a performanþei
echipelor noastre– chiar ºi de 40%
pentru unele taskuri, ºi dezvoltarea
talentelor – pentru cã ºtim cã tot
ceea ce realizãm se datoreazã echi-
pelor noastre.

Reporter: Cum s-a modificat
raportul cerere/ofertã?

Dan Paraschiv: În ultimii 10-15
ani, piaþa de IT a fost dominatã clar
de o cerere masivã determinatã de
digitalizarea business-urilor. Pan-
demia a condus, de asemenea, la
accelerarea investiþiilor, întreaga
lume trecând online peste noapte.
Ultimii ani au adus însã o dinamicã
mult încetinitã ºi, deºi rapoartele

globale încã aratã o creºtere a pie-
þei de IT, factorii de decizie sunt
mai prudenþi ºi cântãresc mai atent
investiþiile. Noi suntem pregãtiþi sã
facem faþã acestor schimbãri ºi sã
producem valoare adãugatã pentru
clienþii noºtri. Ne bazãm tot mai
mult pe unelte AI pentru a optimiza
sarcinile de lucru ale angajaþilor,
care se traduc ºi într-o eficientizare
a costurilor clienþilor noºtri, pãs-
trând însã calitatea ridicatã cu care
s-au obiºnuit. Asta ne permite sã
rãmânem competitivi într-o piaþã
în care fiecare companie care vrea
sã aibã succes trebuie sã vinã cu
ceva care sã facã diferenþa într-un
mod cât mai concret pentru client.

Reporter: Cât de mult s-au re-
dus în ultimele 12 luni decalajele
faþã de statele din Uniunea Europe-
anã?

Dan Paraschiv: La nivel gene-
ral, se ºtie cã România se aflã pe un
loc nu tocmai bun în ceea ce pri-
veºte indexul de digitalizare a þãrii,
mai ales în sectorul public. În ace-
laºi timp, însã, suntem un pol de ta-
lente în IT – avem o piaþã a muncii
în creºtere, iar talentele noastre lu-
creazã pentru branduri de top glo-
bale. Mari companii de tehnologie
ºi nu numai ºi-au deschis centre
R&D aici în ultimii 10 ani, im-
pulsionate ºi de facilitãþile fiscale
existente la acel moment pentru in-
dustrie. Fiscalitatea ºi predictibili-
tatea sunt elemente esenþiale în
menþinerea României competitivã
pe harta investiþiilor în IT ºi creºte-
rea acestui sector în economie.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele de dezvoltare a domeniului în
viitorul apropiat?

Dan Paraschiv: Pe termen
scurt, prudenþa va continua sã exis-
te în industrie, însã pe termen me-
diu ºi lung perspectivele sunt pozi-
tive, chiar dacã existã oarecare in-
certitudini la nivel general, nu doar
în sectorul IT, din punct de vedere
economic. Inteligenþa artificialã este
tot mai prezentã pe harta factorilor
de decizie din companii, care doresc
sã integreze AI în operaþiunile lor.
Mai mult, SoftServe a început anul
acesta sã integreze GenAI în livrarea
proiectelor pentru clienþi.

Echipele noastre sunt tot timpul
la cel mai ridicat nivel din perspec-
tiva expertizei tehnice ºi le oferim
o ofertã bogatã de cursuri ºi certifi-
cãri care sã le permitã sã se dezvol-
te în tehnologiile de interes pentru

ei ºi pentru companie.
Reporter: Cum a evoluat piaþa

muncii?
Dan Paraschiv: România se bu-

curã în continuare de o bazã foarte
mare de talente în zona de IT, uni-
versitãþile de profil sunt puternice
ºi din ce în ce mai conectate la rea-
litãþile din piaþa muncii, astfel încât
studenþii sã aibã oportunitãþi nu
doar dupã ce au absolvit, ci chiar
din timpul facultãþii. Anul acesta,
din perspectiva recrutãrii, dinami-
ca a fost mai puþin agresivã pe fon-
dul prudenþei din piaþã. Inclusiv
noi, deºi continuãm sã angajãm,
am fost nevoiþi sã luãm piciorul de
pe acceleraþie. În prezent, avem 20
de roluri deschise în România ºi cã-
utãm de la ingineri Big Data ºi
DevOps la Golang ºi Python. Cer-
cetãrile noastre aratã cã oamenii, in-
diferent de nivel, cautã tot mai mult
un echilibru cât mai bun cu viaþa
personalã ºi printre obiectivele noa-
stre interne se numãrã ºi sã rãspun-
dem acestui trend. Prin urmare, in-
vestim în proiecte de wellbeing,
oferim 100% flexibilitate ºi zile li-
bere în plus faþã de cele standard.

Reporter: Care este strategia
organizaþiei pe care o reprezentaþi
pe termen mediu ºi lung?

Dan Paraschiv: SoftServe in-
tenþioneazã sã continue direcþiile
strategice iniþiate ºi sã creascã ca
jucãtor internaþional. Globalizarea
companiei este un proiect impor-
tant ºi în urmãtorii ani creºterea no-
ilor centre de dezvoltare lansate,
inclusiv cel din România, este o
prioritate. Pentru acest lucru, am
consolidat echipa de lideri cu un
director de inginerie software, care
va accelera dezvoltarea operaþiuni-
lor locale. Pe termen lung, obiecti-
vul nostru este ca echipa din Româ-
nia sã ajungã la 800 de persoane, cu
expertizã în domenii variate, prin-
tre care DevOps, BigData, platfor-
me software ºi dezoltare de aplica-
þii – arii în care am atras deja talen-
te de top pe plan local.

Dincolo de planurile de creºtere
a companiei, avem în vedere sã
continuãm sã investim în oferta
educaþionalã pe care o propunem
angajaþilor SoftServe. IT-ul este un
domeniu unde învãþarea continuã
este necesarã pentru succes, iar noi
ne dorim ca fiecare dintre angajaþii
noºtri sã fie un profesionist de-
sãvârºit, capabil sã rãspundã celor
mai noi provocãri tehnice.

Reporter: Ce decizii majore aþi
luat în ultimul an?

Dan Paraschiv: În ultimul an,
ne-am dedicat eforturile consoli-
dãrii centrului din România ºi setã-
rii unor baze sustenabile pentru
creºtere. Cum menþionam, am con-
tinuat sã creºtem echipa de lideri ºi
am atras un director de inginerie
software. Acest lucru nu doar cã
dovedeºte încã o datã angajamen-
tul nostru de a face din România un
centru de dezvoltare cheie, dar va
permite ºi o accelerare a operaþiu-
nilor locale ºi un focus crescut pe
soluþii cu valoare adãugatã.

Reporter: Inteligenþa Artificia-
lã se impune tot mai mult în majori-
tatea domeniilor de activitate. Care
sunt atuurile ºi provocãrile acesteia?

Dan Paraschiv: Este sãnãtos ºi
normal ca o societate sã îºi punã
întrebãri cu privire la marile revo-
luþii tehnologice ºi progrese ºtiinþi-
fice. Imaginaþi-vã ce dezbatere a
fost când a apãrut internetul sau au-
tomobilul. Discuþiile nu vor opri
însã progresul, ci vor adãuga noi
faþete. Inteligenþa articificialã este
aici ºi reprezintã probabil marea
revoluþie tehnologicã a acestui de-
ceniu. AI-ul este o unealtã foarte
utilã în mâinile unui specialist care
ºtie ce are de fãcut pentru a rezolva
o anumitã problemã – inteligenþa
artificialã are capacitatea de a re-
zolva mult mai rapid diverse sarci-
ni, însã pentru a reuºi asta are nevo-

ie de un set clar de instrucþiuni în
baza cãrora sã se desfãºoare.

Tocmai din aceastã perspectivã,
credem cã AI-ul nu va ”fura” jobu-
rile oamenilor, ci le va augumenta
– având la îndemânã o astfel de
unealtã care oferã sprijin, un anga-
jat care foloseºte inteligenþã artifi-
cialã va deveni mai bun în ceea ce
face, reuºind sã aducã mai multã
plus valoare la toate proiectele în
care este implicat.

Reporter: Unde se aflã Româ-
nia pe harta digitalã europeanã?

Dan Paraschiv: Aºa cum am
menþionat ºi mai devreme, se vede
diferenþa în ceea ce priveºte digita-
lizarea la nivel public ºi cea de la
nivel privat. Totuºi þara noastrã stã
în continuare foarte bine la capito-
lul talente. De ani buni, specialiºtii
IT din România au fost la mare cãu-
tare în întreaga lume, iar mulþi din-
tre ei aleg sã rãmânã în þarã ºi sã lu-
creze pentru companii multinaþio-
nale, aºa cum este ºi SoftServe.
Industria IT româneascã este foarte
puternicã, atât la nivel regional cât
ºi mai departe, ºi trecem de etapa
emergentã, devenind o piaþã matu-
rã, cu puncte forte cunoscute de toþi
cei care doresc sprijin în imple-
mentarea proiectelor tehnologice.
România este un real hub IT, atât
din punct de vedere al companiilor
prezente aici, cât ºi al ofertei edu-
caþionale.

Reporter: Vã mulþumim! n

P
iaþa IT continuã sã creascã, dar specialiºtii ne anunþã cã

deja s-a luat piciorul de pe acceleraþie. Prudenþã, acesta

este cuvântul de ordine. Dan Paraschiv, Country Mana-

ger SoftServe România, ne-a oferit mai multe amãnunte

despre ultimele tendinþe din aceastã zonã.

AI-ul este o unealtã foarte utilã în mâinile unui
specialist care ºtie ce are de fãcut pentru a
rezolva o anumitã problemã – inteligenþa
artificialã are capacitatea de a rezolva mult
mai rapid diverse sarcini, însã pentru a reuºi
asta are nevoie de un set clar de instrucþiuni în
baza cãrora sã se desfãºoare".

Ne bazãm tot mai mult pe unelte AI pentru a
optimiza sarcinile de lucru ale angajaþilor,
care se traduc ºi într-o eficientizare a
costurilor clienþilor noºtri, pãstrând însã
calitatea ridicatã cu care s-au obiºnuit".


